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Vorige maand hebben we u een overzicht gegeven 
van de voor de akkerbouw relevante punten in de 
op dat moment gepubliceerde verkiezingsprogram-
ma’s. Inmiddels hebben ook NSC van Omtzigt en 
DENK hun programma’s bekend gemaakt. Het pro-
gramma van DENK is summier over dit onderwerp. 
Zij stellen vooral dat regels en normen in lijn moeten 
zijn met buurlanden en dat de natuurkwaliteit realis-
tisch moet worden gemeten. 
NSC pleit voor ruimte voor voedselproductie en wil 
een strategie ontwikkelen voor voedselzekerheid op 
nationaal niveau. De vruchtbare Nederlandse delta 

houdt een belangrijk rol in productie voor nationale 
en internationale markten. Vruchtbare landbouw-
grond moet worden beschermd door een agrarische 
hoofdstructuur aan te leggen waarbinnen functie-
verandering wordt voorkómen. NSC pleit ook voor 
doelsturing en dus een eind aan detailvoorschriften 
vanuit de overheid. Duurzaam bodemgebruik moet 
leidend zijn. Toelating van groenere middelen moet 
worden versneld en de inzet van gewasbescher-
mingsmiddelen in de sierteelt moet sterk afnemen. 
NSC spreekt zich ook uit tegen handelsverdragen 
die verduurzaming van de productie hier tegenwer-

ken. Een goed verdienmodel voor boeren moet ge-
baseerd zijn op eerlijke prijzen. Er moeten langjarige 
vergoedingen komen voor groenblauwe diensten. 
NSC is wel voor de teelt van gewassen voor bio-
based economie, maar niet voor biomassaverbran-
ding. NSC wil de teelt van eiwitgewassen stimuleren. 
NSC wil ook dat het water schoner wordt, maar 
met name ook het water wat via de rivieren ons 
land binnenkomt.
We hebben het artikel van vorige maand met deze 
informatie bijgewerkt op de website. Ook is de tabel 
met een overzicht van de standpunten bijgewerkt. 
Deze is beschikbaar via info@nav.nl. 

Er is weer het nodige gebeurd op het gebied van ge-
wasbescherming. We geven u een overzicht van de 
ontwikkelingen en van de inzet van de NAV. 

Glyfosaat
De hele discussie rondom de verlenging van glyfo- 
saat zal u niet ontgaan zijn. Het voorstel voor verlen-
ging van de toelating in de EU werd gesteund door 
18 van de 27 lidstaten, maar deze vertegenwoordig-
den niet de benodigde 65% van de inwoners. De 
EC komt nu zelf met een besluit. Recent heeft de 
milieucommissie van de EU geen bezwaar gemaakt 
tegen verlenging. 
Minister Adema heeft ervoor gekozen zich te ont-
houden van stemming, omdat hij enerzijds wel de 
wetenschappelijke adviezen van Ctgb en de Euro-
pese toelatingsinstantie EFSA wil volgen, maar ook 
de maatschappelijke druk, vertaald in een aangeno-
men motie, wil respecteren. Daarmee volgt hij dus 
juist niet de wetenschappelijke adviezen.
Adema laat in een Kamerbrief wel merken dat hij 
zich bewust is van het feit dat alternatieven niet 
per definitie beter zijn. De NAV is voorstander van 
onderaan de streep de meest duurzame productie. 
Als dat beter kan met glyfosaat, dan is dat zo. Af-
wenteling op broeikasgasemissie door mechanisch 
wieden of de inzet van andere herbiciden vinden wij 
ongewenst. Voor bestrijding van aardappelopslag-
planten en voor het succes van niet-kerende grond-

bewerking is het belangrijk om glyfosaat achter de 
hand te hebben. Adema heeft aangekondigd dat hij 
het gebruik van glyfosaat op grasland en op vang-
gewassen wil verbieden. Dat gaat gevolgen hebben 
voor de teelt van groenbemesters. 

Nieuwe wetgeving EU aangepast
Eind oktober heeft Europarlementariër Jan Huitema 
(VVD) bereikt dat er een aantal aanpassingen aan de 
wetgeving over het verminderen van de inzet van 
gewasbeschermingsmiddelen wordt doorgevoerd. 
De voorgenomen wetgeving gaat uit van 50% re-
ductie in 2030. Nu wordt dat aangepast naar niet 
zozeer gebruik maar naar emissie. Bovendien wordt 
de doelstelling gekoppeld aan de voorwaarde, dat 
elke lidstaat wel voldoende groene alternatieven be-
schikbaar heeft. In 2029 wordt dat beoordeeld, en 
indien er onvoldoende alternatieven zijn toegelaten 
kan de lidstaat niet worden gehouden aan de reduc-
tie. Tegelijkertijd heeft het Ctgb een loket geopend 
om de toelating te versnellen. De NAV is tevreden 
met deze ontwikkelingen en hoopt dat er nu echt 
eens een versnelling komt van de beschikbaarheid 
van lager risico middelen!

Acties Meten=Weten
De vereniging Meten=Weten heeft wederom de pro-
vincies Drenthe, Friesland en Overijssel aangeschre-
ven om handhavend op te treden tegen het gebruik 

van gewasbeschermingsmiddelen en het beregenen 
met grondwater in de lelieteelt. Nadat deze verzoe-
ken zijn afgewezen is Meten=Weten juridische pro-
cedures gestart tegen willekeurige lelietelers met 
percelen in de buurt van Natura2000 gebieden. 
Meten=Weten claimt dat de telers geen natuurver-
gunning hebben terwijl die wel nodig is. Men beroept 
zich op een onderzoek dat allerlei middelen vindt in 
vegetatie in natuurgebieden in Drenthe. Opvallend 
is dat een aantal van de meest gevonden midde-
len geen toelating heeft in de landbouw, zoals Deet. 
Bovendien werd er eigenlijk geen relatie gevonden 
met de afstand tot de akkers. Mocht de rechter Me-
ten=Weten in het gelijk stellen, dan zal de vereniging 
de uitspraken verder trekken richting de akkerbouw, 
zo is al aangekondigd. 
De NAV vindt het onterecht dat willekeurige telers 
worden uitgekozen. Deze telers houden zich aan 
de wet- en regelgeving. Kennelijk is Meten=Weten 
het niet met de wetgeving eens, maar wij vinden dat 
men niet over de hoofden van individuele boeren zijn 
gelijk moet proberen te halen.

Actieplan Plantgezondheid
Ondertussen werken de leden van de BO Akker-
bouw gestaag verder aan het Actieplan Plantge-
zondheid. De Milieu Indicator Gewasbescherming 
(MIG) wordt gevuld met informatie. De NAV heeft er 
bij het Ministerie al voor gepleit om deze MIG te ver-
werken in de ecoregeling.   
 lees verder op pagina 2

POLITIEKE AVOND 8 NOVEMBER IN NIJKERK!

Alle verkiezingsprogramma’s bekend

Gewasbescherming weer volop in het nieuws

Op 8 november kunt u in gesprek met kandi-
daat-Kamerleden van in ieder geval BBB, BVNL, 
GroenLinks/PvdA, SGP en VVD op de politieke 
avond van de NAV. Geen debat, maar gesprek-

ken in groepjes steeds met een andere politicus. 
De NAV-thema’s worden gebruikt als start van 
het gesprek. Na een kwartier schuiven de politici 
door, dus dit is een uitgelezen kans om het ge-

sprek aan te gaan en uw vragen en ideeën met 
de kandidaat-Kamerleden te bespreken! Aan-
melden is gewenst via info@nav.nl. Aanvang 20 
uur, graag aanwezig om 19.45 uur in De Schakel, 
Oranjelaan 10 te Nijkerk. Meld u snel aan want 
VOL=VOL! 
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Gewasbescherming weer volop in het nieuws 
Als men minder dan een nader te bepalen aantal 
punten haalt, zou dat kunnen worden beloond in 
de ecoregeling. Op die manier worden het risico dat 
een akkerbouwer neemt door lager risico middelen 
of minder middelen te gebruiken en een eventueel 
opbrengstverlies beiden gecompenseerd. 
De stuurgroep van het Actieplan dringt er bij de 
waterschappen op aan om sneller en gerichter 
met cijfers over de waterkwaliteit te komen, zodat 
makkelijker kan worden vastgesteld waar en hoe de 
problemen ontstaan. Dit voorkomt situaties zoals in 
Friesland, waar MOB nu van de provincie eist dat 
zij het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen 
verbiedt, omdat deze in 100% van de bemonsterde 
wateren worden gevonden, terwijl dit cijfers zijn uit 

2019 en middelen betreft die al korter (imidacloprid) 
of langer (DDT) verboden zijn.
Gezien de grote problemen met Phytophthora heeft 
de stuurgroep besloten om een Taskforce Phytopht-
hora in te stellen. Deze taskforce bundelt alle infor-
matie en moet gedurende het seizoen snel kunnen 
reageren met eenduidige adviezen.

Conclusies NAV
Zoals bekend is er veel maatschappelijke druk om 
het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen te 
verminderen of zelfs te verbieden. De bijstelling van 
de voorgenomen nieuwe EU-wetgeving geeft in zo-
verre lucht, dat er druk komt op het ontwikkelen en 
toelaten van alternatieven. Tenslotte blijft het belang-
rijk om misoogsten te kunnen voorkómen. 
Wat de NAV verbaast, zijn de onderliggende aanna-

mes dat boeren voor hun plezier maar lukraak wat 
weg spuiten, én dat de in het milieu gevonden stoffen 
allemaal uit de landbouw komen. Wat dat betreft is 
een recent rapport interessant, waarin de normover-
schrijdingen in water in het Westland worden gere-
lateerd aan o.a. bouwmaterialen die behandeld zijn, 
waar de stoffen bij regen uit- en afspoelen. Wat veel 
mensen zich ook niet realiseren, is dat in verre bui-
tenlanden de sperzieboontjes en andere groenten 
worden gespoten met middelen die hier al lang ver-
boden zijn en die groenten liggen hier wel gewoon in 
de schappen. Daarom vindt de NAV dat er niet alleen 
moet worden gekeken naar de milieu-impact en het 
gebruik per hectare, maar ook naar de residuen per 
kg product. Als we hier het hele milieu schoon heb-
ben maar we importeren dan meer voedsel met meer 
residu er op, zijn we ons doel voorbij geschoten. 

De campagne voor de vervroegde Tweede Kamer-
verkiezingen is nu echt los. De partijen hebben hun 
plannen gepresenteerd en de afweging voor de 

burger welke partij te kiezen 
kan nu gebeuren! Het bulkt 
dan ook weer van de tradi-
tionele verkiezingsdebatten, 
waarin de kandidaten voor 
een zetel en de lijsttrekkers 
weer de nodige beloften doen 
en elkaar de maat nemen. In 

de toegestuurde uitnodiging voor 8 november en 
elders in dit nummer heeft u kunnen zien dat wij 
vanuit de NAV met het perspectief op akkerbouw 
juist in gesprek willen met de kandidaten en wil-
len bespreken welke afgewogen plannen het best 
voor het bereiken van de verschillende doelstellin-

gen zijn. Met als uitgangspunt hoeveel en wat voor 
landbouwproductie we nodig hebben en wat we 
als maatschappij willen. Vervolgens kan daar dan 
beleid op gebaseerd worden en weten we wat we 
in Nederland of daarbuiten in de EU of in WTO-ver-
band aan regelgeving moeten wijzigen...

Ondertussen speelt de echte ‘koorts’ zich af op 
onze bedrijven; in de meeste landsdelen hebben 
we weer te maken met een natte herfst en derhal-
ve een tekort aan werkbare dagen om de oogst 
van de akkers te krijgen en het nodige zaaiwerk 
van wintergranen of groenbemesters af te ron-
den. Zoals eerder breed weergegeven zijn onze 
weergevoelige werkzaamheden niet in verplichte 
kalenderdata te vatten. Bij de definitieve indiening 
van de Gecombineerde Opgave zal dan ook blij-

ken dat vooral het behalen van voldoende punten 
voor de ecoregeling op een teleurstelling uitloopt. 
Bij de chaotische invoering van het huidige GLB 
is er onvoldoende terugkoppeling naar de belan-
genbehartigers geweest over de haalbaarheid van 
regelingen. Natuurlijk hebben we daarover de no-
dige kritiek en input aan LNV geleverd. Ook rich-
ting 2024 kunnen wij wel input leveren, maar zijn 
alweer wijzigingen zonder overleg doorgevoerd...
Bovenstaande past natuurlijk in het geheel niet in 
een harmoniemodel om bijvoorbeeld tot een wer-
kend landbouwakkoord te komen. We hopen dat 
onze opzet van het politieke debat, waarbij naar 
elkaar luisteren tot doel is verheven, tot een kente-
ring in de politiek zal leiden, die doorwerkt naar het 
beleid vanuit de ministeries!
  Teun de Jong

2 GENOEG IS BETER

Van de Voorzitter Verkiezingskoorts

Het nieuwe GLB is nu bijna een jaar onderweg, dus 
de meeste problemen zijn inmiddels wel duidelijk 
geworden. Het Ministerie van LNV heeft een bijeen-
komst gehouden om de voorlopige invulling van de 
ecoregeling te evalueren. LNV heeft inmiddels een 
aantal wijzigingen gepubliceerd in de Staatscourant. 
Ook staan voorgenomen veranderingen op de web-
site van RVO. 

Ecoregeling 
Bij de evaluatiebijeenkomst over de ecoregeling 
begin oktober heeft de NAV ingebracht dat er nog 
steeds te weinig opties zijn voor akkerbouwers en 
dat het moeilijk is om in een hoge categorie te ko-
men. Pas na de sluiting van de definitieve opgave 
kan de balans echt worden opgemaakt. Immers, 
veel boeren hebben zoveel mogelijk zaken aange-
meld voor de ecoregeling maar lang niet alles heeft 
men kunnen realiseren, denk maar aan vroeg rooien 
pootaardappelen. We hebben bij de evaluatie ook 
een aantal voorstellen gedaan voor verbetering van 
de bestaande activiteiten en voor activiteiten die in 
de komende jaren volgens de NAV zouden moeten 
worden toegevoegd. Zo hebben wij voorgesteld om 
vroeg rooien pootaardappelen te vervangen door 
‘telen van vroege rassen’, om zo van kalenderland-

bouw af te komen. Ook hebben wij gewezen op te-
genstrijdigheden, zoals dat bij vroeg rooien alle ge-
wasresten van het land moeten terwijl voor GLMC6 
juist de grond bedekt moet blijven.
Het Ministerie van LNV heeft aangekondigd dat in 
2024 drie activiteiten worden toegevoegd aan de 
ecoregeling, nl. precisiegewasbescherming, preci-
siebemesting en fertigatie (bemesting meegeven 
met druppelirrigatie). Men ziet er dus bij nader inzien 
van af om ook niet-kerende grondbewerking toe 
te voegen, met als argument dat dit niet te contro-
leren zou zijn. De NAV vindt dat vreemd, omdat er 
andere ecoactiviteiten zijn die net zo min goed te 
controleren zijn, zoals uren weidegang. Daarnaast 
zijn bij sommige activiteiten opties toegevoegd. 
Voor de akkerbouw is met name de toevoeging van 
het gebruik van bepaalde biologische bestrijdings-
middelen aan de activiteit biologische bestrijding 
van belang. Ook is de teelt van rustgewassen in de 
ecoregeling aangescherpt, er mogen alleen gewas-
sen van de betreffende lijst worden geteeld. Groene 
braak moet minstens 9 maanden zijn en mag niet op 
blijvend grasland volgen

GLMC’s
Ook in de GLMC’s worden veranderingen doorge-

voerd. Ten eerste vervalt de vrijstelling van GLMC8, 
verplicht 4% oppervlak niet-productief. De NAV 
vindt het onbegrijpelijk dat bij de tegenvallende oog-
sten dit jaar en de oplopende conflicten waardoor 
de voedselzekerheid wereldwijd onder druk komt, 
de EU toch gewoon 4% verplichte braak doorvoert.
GLMC10 wordt zo aangepast dat er geen buffer-
strook meer verplicht is rond sloten die altijd droog 
staan.

Conclusie NAV
Wat ons opvalt, is dat er wekelijks overleg is tussen 
LNV, RVO en de sector, maar dat allerlei (voorgeno-
men) wijzigingen daar niet op tafel komen. De bijeen-
komst in oktober gaf die ruimte wel, maar dat komt 
dan weer te laat om zaken in 2024 bijgestuurd te 
krijgen. Kortom, er is wel overleg maar LNV lijkt toch 
geheel haar eigen koers te varen. Gelukkig komt er 
nu overleg met de minister over ervaringen met dit 
nieuwe GLB en onze wensen voor de toekomst. De 
NAV zal in dat overleg ook aandringen op een bete-
re online tool die op korte termijn beschikbaar komt 
of anders het vrijgeven van een goed Excelbestand 
wat de berekeningen voor de ecoregeling op een 
juiste manier uitvoert. De chaos van 2023 willen wij 
absoluut niet weer zien ontstaan in 2024! 

NAV niet tevreden over aanpassingen GLB
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Introductie
Anco (35) en Bianca (40) van der Bos zijn broer en 
zus en beiden in maatschap met hun ouders op een 
boerderij in Holwerd. Zij zijn de derde generatie op de 
boerderij, die daarvoor ook van familie was. Hun opa 
werkte op de boerderij en kon die uiteindelijk over-
nemen. Bianca vertelt: ‘Mijn vooropleiding is HBO 
Financial Services Management. Na mijn studie heb 
ik tien jaar bij banken gewerkt. Na mijn vertrek bij de 
bank heb ik even tijd genomen om na te denken over 
wat ik verder wilde gaan doen. Er kwam een adminis-
tratieve functie op mijn pad bij een bedrijf in Dokkum, 
daar ben ik verantwoordelijk voor o.a. de boekhou-
ding. Alhoewel ik altijd wel betrokken ben geweest bij 
het familiebedrijf was dit met de komst van kinderen 
lastiger te combineren. Toen mijn beide kinderen in 
2020 naar de basisschool gingen, ging ik ook weer 
vaker meehelpen op de boerderij. Ik kwam erachter 
dat ik de afwisseling van werken in en met de natuur 
en werken met cijfers heel leuk vind. Het was voor 
mij een logische stap om in 2022 toe te treden tot de 
maatschap, vooral nu mijn ouders zich gaan terug-
trekken. Anco weet veel meer van de bodem en de 
aardappels, ik breng financiële kennis mee.’ 
Anco heeft in Wageningen Plantenwetenschappen 
gestudeerd en daarna een Master in Consumenten-
wetenschappen gedaan. Hij vertelt: ‘Ik wilde altijd 
plantenveredelaar worden. Vandaar mijn Bachelor 
Plantenwetenschappen met specialisatie verede-
ling. Maar voor mijn Master heb ik expres een andere 
richting gekozen, omdat juist de zogenaamde ‘gam-
ma’ wetenschappen voor mij onbekend waren. In 
mijn Master heb ik veel geleerd over hoe je mensen 
warm kunt laten lopen voor iets en welke principes 
ten grondslag liggen aan keuzes van consumenten. 
Ik wil dat in de toekomst ook meer toepassen op 
de boerderij. Na mijn studie heb ik toch besloten om 
akkerbouwer te worden en in 2013 ben ik toegetre-
den tot de maatschap. Maar ik doe nog wel wat aan 
plantenveredeling, want mijn hobby is het kweken 
van aardappelen.’
De ouders van Anco en Bianca wonen nog op de 
boerderij, Anco woont met zijn vriendin in Leeuwar-
den en Bianca met haar gezin in Damwoude. De 
samenwerking met een andere akkerbouwer stamt 
al uit de tijd van hun opa en vanaf 2000 wordt ook 
met een melkveehouder en een schapenhouder in 
de buurt samengewerkt. Met zijn vieren vormen ze 
sinds 2001 één bedrijf, genaamd EcoLaNa. Sinds 
2015 hebben de beide akkerbouwers en de melk-

veehouder één RVO-nummer. In de akkerbouwbe-
drijven is de pootgoedteelt het belangrijkst. Anco 
vertelt: ‘Directe aanleiding voor samenwerking was 
dat een veehouder die werd uitgeplaatst grond 
zocht. Mijn vader zag dit als kans om het oude ge-
mengde bedrijf weer vorm te geven. Iedereen heeft 
wel zijn eigen kerntaak.’ EcoLaNa is ook een leerbe-
drijf voor o.a. Aeres Hogeschool en Van Hall.

Het bedrijf
Het bouwplan bestaat uit pootgoed, suikerbieten, 
uien,  gerst,  haver en in 2023 voor het eerst veldbo-
nen. Bianca vertelt: ‘Ik ben me sinds de geboorte van 
mijn kinderen meer gaan interesseren voor voeding 
en hoe we op ons bedrijf meer gezonde, voedzame 
gewassen kunnen telen. Zo zijn we in 2022 op klei-
ne schaal haver gaan telen. Dit jaar leveren we 10 ha 
haver aan Friesland Campina voor havermelk.’ Anco 
vult aan: ‘Dit jaar hebben we voor het eerst veldbonen 
geteeld, voor het vee. De teelt geeft ons een hogere 
vergoeding in de ecoregeling, maar de opbrengst 
was laag, zeker vergeleken met mais. Daardoor moet 
er dan wel extra voer worden ingekocht.’ 
Al jaren richt EcoLaNa zich op natuurinclusieve land-
bouw. Op het akkerbouwbedrijf worden veel groen-
bemestermengsels ingezaaid en ze proberen de bo-
dem zo lang mogelijk bedekt te houden als voedsel 
en bescherming voor vogels en wild. Ook is het hele 
bedrijf overgegaan op niet-kerende grondbewerking. 
Anco vertelt: ‘Het is mooi om te zien hoe de kieviten 
en scholeksters het doen op onze boerderij. We doen 
dit op eigen initiatief, omdat de eisen van ANLb nogal 
streng zijn en een fout snel gemaakt is. Het bevalt 
ons beter om zelf alle keuzes te kunnen maken. Dit 
jaar hebben we geen akkerranden ingezaaid, omdat 
we de bufferstroken wilden vrij maken van onkruiden 
als heermoes. Maar ons plan is om de bufferstroken 
in de herfst in te zaaien met mengsels, zodat die de 
onkruidonderdrukking overnemen.’

De toekomst
Vooral de arbeid is nu punt van aandacht. De bedrijfs-
voering met NKG geeft een hogere arbeidsbehoefte. 
De collega-akkerbouwer heeft geen opvolger en ook 
de vader van Anco en Bianca gaat terugtreden. Ze 
hebben nu een vacature voor een bedrijfsleider die 
op alle taken inzetbaar moet zijn. 
Anco maakt zich wel zorgen over het gebrek aan 
kennis bij de overheid: ‘Vanuit de overvloed aan 
voedsel hier worden allerlei beslissingen genomen 

waar de mensen in armere landen, bijv. in Afrika, de 
dupe van worden.’
In de toekomst willen ze naast voortzetten van de 
huidige strategie verder uitbouwen richting kortere 
ketens. Bianca vertelt: ‘We willen zien of we de ke-
ten anders kunnen inrichten. Verduurzamen kost 
ons momenteel veel extra geld en dat wordt door 
de markt niet betaald. We zijn nu met EcoLaNa aan 
het kijken welke producten we op een andere ma-
nier kunnen vermarkten. De koeien lopen hier ach-
ter de zeedijk op de kwelders en geven smaakvol 
vlees. Ook van de wol van de Merinoschapen wor-
den mooie producten gemaakt.’ Op de vraag of ze 
een boerderijwinkel overwegen antwoordt Bianca: 
‘Nee, we denken groter. We willen meer dan alleen 
de mensen uit het dorp kunnen bereiken. We zijn nu 
bezig om te kijken hoe we EcoLaNa als kwaliteits-
merk kunnen wegzetten.’ Anco: ‘Misschien dat we in 
de toekomst dan andere gewassen gaan telen, maar 
dat is nu nog niet aan de orde.’ Omdat de grond van 
hun bedrijf rond een meter boven NAP ligt, zijn Anco 
en Bianca niet bang voor bodemdaling en verzilting. 
Anco was daarom tegen Holwerd aan Zee, gewoon 
omdat het op die plek niet logisch is. 

De NAV
Anco is het erg eens met de NAV inzet op doelstu-
ring. Hij is groot voorstander van het gebruiken van 
KPI’s (Kritische Prestatie Indicatoren). ’

Brug boer-burger
Anco wil zijn opleiding in de consumentenweten-
schappen meer inzetten om een brug te slaan tus-
sen boeren en burgers. Hij zegt: ‘We zijn als boeren 
veel te veel reactief bezig. Beeldvorming vindt op 
een onjuiste manier plaats in het publieke debat 
(onder invloed van NGO’s). We zouden ze veel meer 
op het bedrijf moeten ontvangen en uitleggen wat 
we doen en waarom we dat doen. Als ze dan nog 
negatief zijn, dan zijn ze in ieder geval wel beter ge-
informeerd.’ 

Bedrijfsgrootte:  94 ha
Bouwplan:  42 ha Pootaardappelen
 22 ha Suikerbieten
 13 ha Gerst
 11 ha gras
 10 ha Veldbonen
 5,5 ha Haver

Anco en Bianca van der Bos:  
‘Boeren moeten meer uitleggen aan burgers wat ze doen en waarom.’

Elke maand laten we in ‘NAV-er in beeld’ een NAV-lid 

aan het woord. Deze keer broer en zus Anco en Bianca  

van der Bos, akkerbouwers in Holwerd.
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Op 21 november 2023 van 13.30 – 17.30 uur wordt 
een symposium gehouden in De Schakel in Nijkerk 
over aardappelziekten. De aardappelsector (verede-
ling, teelt, handel en verwerking) heeft een aantal jaar 
geleden het initiatief genomen om samen te wer-
ken aan een toekomstbestendige aardappelteelt.  
Dit gebeurt vanuit vijf verschillende Plannen van  
Aanpak: Plan van Aanpak Aardappelmoeheid, Plan 

van Aanpak Erwinia,  Plan van Aanpak Wratziekte,   
Plan van Aanpak Meloidogyne  en  Plan van Aan-
pak Ditylenchus dipsaci. De resultaten worden 
op het symposium gedeeld. Aanmelden kan via  
https://www.bo-akkerbouw.nl/nieuws/symposium- 
met-praktische-resultaten-over-ziekten-en-plagen- 
in-de-aardappelteelt. 

De WUR heeft een rapport uitgebracht ‘Perspectief 
voor de landbouw’ met daarin zes dilemma’s. Doel 
van het rapport was om helderheid te scheppen in de 
brij van toekomstvisies binnen de WUR en om een in-
tegrale aanpak neer te zetten. De dilemma’s zijn hel-

der en de poging om tot een integrale visie te komen 
waarderen wij. Echter, de WUR laat veel in onze ogen 
relevante zaken weg, zoals internationale handel. 
Maar waar de NAV en anderen echt bezwaar tegen 
hebben, is dat de WUR uiteindelijk ook zelf adviseert 
welke keuzes moeten worden gemaakt. Wij vinden 
dat dat niet zonder de sector kan en hebben dat ook 
in een brief van de vakbonden en Agractie aan WUR 
laten weten. Deze brief is te vinden op www.nav.nl. 
Inmiddels heeft de WUR alle ondertekenaars van de 
brief uitgenodigd voor een gesprek. 

Toen Frankrijk in de eerste helft van 2022 voorzitter 
was van de EU heeft dat land onderzoek geïnitieerd 
naar de mogelijkheden om binnen de regels van de 
WTO (World Trade Organization) toch eisen te kun-
nen stellen aan de wijze van produceren. Het bleek 
moeilijk maar niet onmogelijk om de zogenaamde 
‘spiegelbepalingen’ door te voeren, waarbij dus aan 
de productiewijze van importproducten dezelfde ei-
sen worden gesteld als aan de Europese productie. 
Voor zover wij kunnen nagaan is hier nog niets mee 
gedaan.
Frankrijk heeft nu een nieuw initiatief genomen om 
een gelijk speelveld voor haar boeren te creëren 
binnen én buiten de EU. Men gaat een database 
opzetten met de regels waaraan Frankrijk en de ver-
schillende landen waaruit Frankrijk importeert moe-
ten voldoen. Met als doel bewustwording van de 
ongelijkheid en vervolgens reparatie van die situatie. 

De NAV juicht dit initiatief toe en roept het Ministerie 
van LNV op om ook een dergelijke database aan te 
leggen. Wij helpen daar graag aan mee! Dit is urgent, 
omdat de Europese Commissie probeert om het 
handelsverdrag EU-Mercosur er voor de Europese 
verkiezingen in 2024 door te drukken. 

8 november 2023 politieke avond
22 november 2023 NAV bestuursvergadering

Agenda

Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2024 betaalt u € 50,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2024 is de contributie € 50,-.

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker- 
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt voor 
betere toekomstkansen dan degenen die de 
akkerbouw willen overleveren aan de grillen 
van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl 
of pak de telefoon ( 06-15 62 44 60).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Postbus 318
8250 AH Dronten

tel 06 - 15 62 44 60

e-mail   info@nav.nl
website www.nav.nl

 @NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

 Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Teun de Jong
06 - 53 65 67 95
 
Regio Noord
Gerlof Bergmans
06 - 45 28 67 85

Regio Noordoost
Johan Koop
06 - 52 31 20 04

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Kees van Dijk
0167 - 502 211

Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 2 december.

En wat deed de NAV nog 
meer in oktober?
• De NAV heeft de Ledenvergadering van de BLHB (Bond voor landpachters en eigen-grondgebruikers) 

bijgewoond, waar o.a. het nieuwe voorstel voor pacht werd toegelicht.
• De NAV heeft deelgenomen aan de expertgroep van het project Duurzame Bedrijfssystemen. Daarin wordt 

in opdracht van LNV door wetenschappers van de WUR doorgerekend wat verschillende verduurzamings-
maatregelen voor effect hebben wat betreft milieu, klimaat en biodiversiteit. Daarnaast wordt berekend 
wat een en ander betekent voor het saldo. Het project nadert het einde, zodra het rapport beschikbaar is 
hoort u er meer over. De NAV is positief dat een en ander nu goed wordt doorgerekend.

• De NAV heeft een bijeenkomst bijgewoond met o.a. Charles Mann, de schrijver van het boek ‘De tove-
naar en de profeet’, journalist Hidde Boersma en de directeur van de Rabobank. Kort samengevat ging 
de discussie over de vraag of juist innovatieve en hoog-productieve landbouw beter is of extensievere, 
natuur-inclusieve landbouw. Een argument voor hoog-productieve landbouw is dat er dan meer land over 
blijft voor o.a. natuur. Daartegenover wordt gesteld dat natuur meer gebaat is bij natuurinclusieve, 
extensieve landbouw.  

oktober
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Symposium ´Plannen van Aanpak Aardappelteelt´

Brief vakbonden aan 
WUR over 
perspectieven rapport

Frankrijk maakt ongelijk speelveld zichtbaar


